
 

 
  

Memo 
 

  

 
Datum: 

5 december 2018 
 

  

Onderwerp:  Toepassing zand 

Ter attentie van:  Gemeenteraad 

Afzender:  College van burgemeester en wethouders 

  Geachte leden van de raad, 
 
In de raadsvergadering van 9 november jl. is de kwestie van het gebruikte zand in de 
gemeente Barneveld aan de orde gesteld. In deze vergadering hebben wij onder 
meer toegezegd dat er door een onafhankelijke deskundige onderzoek zal worden 
gedaan naar de locaties waar het bewuste zand is toegepast en wat de kwaliteit 
daarvan is. Daarnaast zal extern onderzoek plaatsvinden naar de procedure van de 
meldingen die op grond van het Besluit bodemkwaliteit gedaan moeten worden bij 
toepassing van grond. Verder is toegezegd dat nagegaan wordt hoe de 
communicatie tussen het college en de gemeenteraad is gelopen. In deze memo 
wordt de eerder met u gedeelde tijdlijn weergegeven en gaan wij kort in op de stand 
van zaken. Wij verzoeken u kennis te nemen van de inhoud van deze memo. 
 
Tijdlijn 
Op 14 augustus 2017 heeft de Omgevingsdienst Rivierenland (ODR) een diepgaand 
administratief toezicht (DAT) rapport over Vink opgeleverd, dat onder meer de 
onderzoeksresultaten bevat ten aanzien van handelingen met betrekking tot 
verontreinigde grond. De resultaten van het onderzoek en de aanvullende 
risicoanalyse van de Omgevingsdienst Regio Arnhem (ODRA) zijn eind november 
2017 voorgelegd aan gedeputeerde Bieze. Gedeputeerde Bieze heeft ons in 
december 2017 informeel geïnformeerd over deze kwestie en daarbij aangegeven 
dat er nauwelijks risico’s zijn voor de volksgezondheid. Daarnaast is aangegeven dat 
een memo over deze kwestie zou volgen en dat deze memo afgewacht kon worden. 
 
Begin maart 2018 heeft de Omgevingsdienst de Vallei (OddV) de (concept)memo 
van de ODRA ontvangen. De ODRA heeft aangegeven de periode vanaf augustus 
2017 gebruikt te hebben om onderzoek te doen naar mogelijke gezondheidsrisico’s. 
Op 15 maart 2018 hebben de ODRA en de OddV de memo ambtelijk besproken. In 
die periode heeft de ODRA ook terugkoppeling gegeven aan de provincie over het 
vervolg. Hieruit volgen geen specifieke acties vanuit de provincie als bevoegd gezag. 
Begin april 2018 heeft ODRA de OddV verzocht om een overleg met ons college te 
plannen. Vervolgens is op 17 april 2018 de definitieve memo van 16 april 2018 met 
een toelichting aan ons toegezonden door de OddV en heeft op 8 mei 2018 een 
overleg met het college, de OddV en de ODRA over deze kwestie plaatsgevonden. 
 



De OddV is sinds 14 augustus 2017 op de hoogte van het DAT-rapport maar kon dat 
niet delen met de gemeente, omdat de gemeente zelf betrokken was als toepasser 
van het zand. Op basis van de constateringen in het rapport van de ODR van 14 
augustus 2017 heeft het Openbaar Ministerie (OM) deze kwestie in behandeling 
genomen. 
 
Nadat wij op de hoogte zijn gesteld van het onderzoek hebben wij op 15 mei 2018 
eerst de Veiligheids- en Gezondheidsregio Gelderland-Midden (VGGM) als 
onafhankelijke deskundige opdracht gegeven om onderzoek te doen naar de 
gezondheidsrisico’s om alle risico’s voor de volksgezondheid zoveel als mogelijk uit 
te sluiten. De GGD Gelderland-Midden stelt in haar definitieve advies van 1 
november 2018 nadrukkelijk dat er geen risico’s voor de volksgezondheid zijn. 
 
Daarnaast hebben wij ons geconcentreerd op de vraag hoe wij zorgvuldig over deze 
kwestie moesten communiceren. Ook hebben we het OM gevraagd of wij hangende 
het strafrechtelijk onderzoek over deze kwestie konden communiceren. De Officier 
van Justitie heeft op 24 oktober 2018 aangegeven dat daar geen belemmeringen 
voor zijn. 
 
Wij hebben deze kwestie meerdere malen intensief en grondig in onze 
vergaderingen besproken en op 16 oktober 2018 hebben wij – onder voorbehoud 
van instemming van het OM - besloten om actief en transparant over deze kwestie te 
communiceren, in ieder geval naar de betrokken inwoners, de gemeenteraad, de 
provincie en de firma Vink. 
 
Wij hebben de betrokken bewoners op 5 november 2018 per brief geïnformeerd en 
wij hebben voor hen op donderdag 8 november 2018 een informatieavond 
georganiseerd, waar zij verder geïnformeerd zijn en waar zij ook hun vragen konden 
stellen. Naast de gemeente waren daar ook de GGD, de OddV en de firma Vink 
aanwezig om deze vragen te beantwoorden. De initiatiefnemers van de betrokken 
bouwprojecten hebben wij ook op de hoogte gebracht van deze kwestie. 
 
Op de bijeenkomst van 8 november jl. hebben wij de bewoners tevens uitgenodigd 
om deel te nemen aan een klankbordgroep van bewoners, die betrokken is bij de 
opzet en uitvoering van het onderzoek naar de locaties van het toegepaste zand en 
de kwaliteit daarvan. Inmiddels is deze klankbordgroep twee maal (op 14 en 29 
november jl.) bijeen gekomen om hierover te spreken. Mede op grond van het 
besprokene zijn twee onderzoeksbureaus benaderd om het onderzoek uit te gaan 
voeren. Het betreffende onderzoek is inmiddels gestart en de oplevering van het 
definitieve rapport wordt in februari 2019 verwacht. Bij de exacte formulering van de 
onderzoeksopzet zal de klankbordgroep nauw worden betrokken. Daarnaast hebben 
wij in overleg met de klankbordgroep een onafhankelijke bodemdeskundige 
aangezocht, die de (tussen)resultaten kritisch zal beoordelen en de klankbordgroep 
van advies zal dienen in dit traject. In de onderstaande figuur is de eerste planning 
van het onderzoeksbureau weergegeven van het onderzoek naar de locaties en de 
kwaliteit van het zand. 
 



 
 
Ook met betrekking tot het externe onderzoek naar de procedure van de meldingen 
binnen onze eigen organisatie zijn inmiddels de eerste stappen gezet. Ook daar 
verwachten wij de resultaten op afzienbare termijn. Ook deze evaluatie is urgent, 
maar wij menen recht te doen aan de belangen door het onderzoek in de 
woonwijken prioriteit te geven. 
 
Communicatie 
Met betrekking tot het informeren van de raad merken wij op dat nadat de GGD ons 
bevestigde dat er geen risico’s voor de volksgezondheid waren, wij ons gefocust 
hebben op het helder krijgen van deze kwestie, waarbij zorgvuldigheid voor snelheid 
ging. Daarnaast wilden wij ook nadenken over hoe wij zorgvuldig over deze kwestie 
konden communiceren. Verder had het OM deze kwestie, zoals gezegd, ook in 
behandeling. Dit vroeg om een goede afstemming. Deze omstandigheden hebben er 
toe geleid dat wij de gemeenteraad niet eerder op de hoogte hebben gesteld. 
Terugkijkend hierop kunnen wij ons voorstellen dat wij de raad eerder, onder 
geheimhouding, hadden kunnen informeren. Het bovenstaande geeft de huidige 
stand van zaken weer met betrekking tot de kwestie van het toegepaste zand. 
Uiteraard houden wij u op de hoogte van verdere relevante ontwikkelingen in deze 
kwestie. 
 
Tenslotte 
Deze kwestie leidt uiteraard tot veel vragen vanuit de bewoners en uw raad. De 
hoeveelheid vragen die ons daarover wordt gesteld is zodanig van omvang dat de 
beantwoording daarvan in sommige gevallen wat meer tijd vergt. Nu wij de eerste 
vragen vanuit uw raad hebben beantwoord, zullen wij ons de komende week richten 
op de beantwoording van de resterende vragen van de bewoners. Pas daarna 
ontstaat er weer ruimte om de raadsvragen te beantwoorden die na de 
raadsvergadering van 9 november jl. en de uitzending van Zembla zijn gesteld. Wij 
rekenen op uw begrip voor onze keuze daarin. 
 
 
 

 


